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 هر چند خاستگاه اصلی هر دو - محمد 
رضا باهنر و یاســر جبراییلی- جریان راست 
است اما این برنامه به شکل غیر منتظره ای از 
قضیه اف ای تی اف و یک بحث اقتصادی فراتر 
رفــت و دو دیدگاه و نگــرش کلان به نحوه 
سیاســت گذاری و حکم رانی را نشان داد که 
یکی مبتنی بر واقعیت و بر اساس داده ها و آمار  
و تجربــه و معطوف به بهبود زندگی مردم و 
نجات طبقه متوســط است با پایی در زمین و 
دیگری بر اساس توهمات و شعارها و با انکار 
واقعیت ها و بلایی که سر طبقه متوسط آمده 
و یک سر شعار و با اتکا به خواست 15 تا 20 
درصد مردم که در انتخابات ریاست جمهوری 
به سعید جلیلی و تفکر انزواطلبانه او گرایش 
داشتند.- در پی اعلام خبر موافقت رهبری با 
درخواســت رییس جمهور پزشکیان برای 
بررسی دوبارۀ پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام 
مالی یا همان اف ای تی اف در صحن و سرای 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام شــامگاه 
پنج شــنبه 20 دی برنامــۀ گفت و گوی ویژه 
خبری شبکۀ دو سیما میزبان دو چهرۀ موافق و 
مخالف این الحاق بود تا از دلایل خود بگویند.   
هر چند خاستگاه اصلی هر دو - محمد رضا 
باهنر و یاسر جبراییلی- جریان راست است 
اما این برنامه به شکل غیر منتظره ای از قضیه 
اف ای تی اف و یک بحث اقتصادی فراتر رفت 
و دو دیــدگاه و نگــرش کلان بــه نحــوه 
سیاســت گذاری و حکم رانی را نشان داد که 
یکی مبتنی بر واقعیت و بر اساس داده ها و آمار  
و تجربــه و معطوف به بهبود زندگی مردم و 

نجات طبقۀ متوســط است با پایی در زمین و 
دیگری بر اساس توهّمات و شعارها و با انکار 
واقعیت هــا و بی اعتنا به بلایی که ســر طبقه 
متوسط آمده و یک سر مبتنی بر شعار و با اتکا 
بــه خواســت 15 تا 20 درصد مــردم که در 
انتخابات ریاست جمهوری به سعید جلیلی و 
تفکــر انزواطلبانه و ضد توســعه او گرایش 
داشتند و انگار نه انگار که 80 درصد مردم ایران 
در دو انتخــاب 8 و 15 تیر 1403 به تفکر آنها 
رأی منفی دادند. 50 درصد با حاضر نشــدن 
پای صندوق و 30 درصد با آمدن از ترس روی 
کار آمدن همین تفکر آقای جبراییلی-جلیلی. 
تلویزیــون البته تریبون 20 درصد اســت و 
مجــری هــم بالطبع و بالتبــع جانب دومی 
) جبراییلی( را می گرفت تا نشان دهد چرا صدا 
وسیما به این روز افتاده که مردم نه صدای خود 
را از آن می شــنوند و نه سیمای خود را در آن 
می بینند. نکته مهم این بود که محمد رضا باهنر 
در ســپهر سیاســی نه به عنوان اصلاح طلب 
شــناخته می شــود و نه اعتدال گرا بلکه یک 
اصول گرای سنتی یا ریشه دار است که از منظر 
عالــم واقــع و منافع ملی بحــث می کرد نه 
توهمات یک اقلیت. سخنان صریح او نشان 
داد راســت ســنتی هم از توهمات راســت 
رادیکال خســته است و بعید نیست در خفا 
خــود را ســرزنش کنند که بــا حمایت از 
احمدی نژاد در 20 سال پیش این جریان را به 
صحنه آوردنــد و بعد از او می بینند که دیگر 
برکشیدگان شــان هم از آنان عبور کرده اند و 
چون حالا مســعود پزشکیان بر سر کار آمده 
می خواهنــد با او همان نکنند که با دو رییس 
جمهــور دیگر - خاتمی و روحانی- کردند. 
چون بخش هایی از مردم تفکیک نمی کنند و 
همه درخطرند.چهرۀ شاخص راست سنتی به 
صراحت گفت: 7 سال پیاپی است که مردم ما 
درگیر تــورم 40 درصدی اند و 30 درصد از 
طبقه متوسطه به اقشار پایین سقوط کرده اند.
باید تکرار شــود این ســخنان را یک چهرۀ 
اصلاح طلب و اعتدال گــرا نمی گفت. آقای 
باهنــری می گفت کــه یک بــار گفته بود 
اطلاح طلبان خدا را شکر کنند که دارند نفس 

می کشند! یعنی طلب سهم از قدرت نکنند. به 
خاطر زنده بودن شان خدا را شکر کنند!سخنان 
واقع گرایانه سیاسی درباره ضرورت پیوستن 
به گروه ویژه اقدام مالی را کسی می گفت که 
در جامعۀ اسلامی مهندسین کاشف و برکشنده 
احمدی نژاد بوده و در مجلس شورای اسلامی 
مخالفان اصلاحات و اعتدال را عملا هدایت 
می کرد اما در جایگاه راست سنتی و چون ذیل 
ناطق نوری و علی لاریجانی تعریف می شود 
نمی توانــد بیش از این  شــاهد میدان داری 
اصول گرایان رادیکال باشد و می داند مسعود 
پزشکیان واپسین فرصتی است که اگر از دست 
برود همیــن روزنه های کوچک موجود  هم 
بســته خواهد شد. از ابتدا البته به محمد رضا 
باهنر نمی آمد که مواضع تند اتخاذ کند اما حالا 
طاقت او هم طاق شده چون بدون پیوستن به 
گروه ویژه اقدام مالی اف ای تی اف کار با چین 
هم به مشــکل خورده چه رسد به دیگران! از 
منظر تقسیم بندی های سنتی سیاسی هر چند با 
درگذشــت آیت الله امامی کاشــانی و نقش 
منفعلانه جامعه روحانیت مبارز در انتخابات 
اخیر و به حاشــیه رانده شدن مؤتلفه جریان 
راست سنتی یا همان محافظه کاران تمام شده 
تلقی می شد اما لاریجانی و ناطق نوری و باهنر 
هم به صحنه آمده اند تا بگویند با رادیکال ها و 
پایداری چی ها نیســتند. یاسر جبراییلی قبلا  
"ریــس مرکز ارزیابی و نظــارت راهبردی 
دبیرخانۀ مجمع تشخیص مصلحت نظام"بوده 
و همین عنوان نشــان می دهد هر جا بتوانند 
شورایی و تشکیلاتی راه می اندازند تا هم کاری 
برای خودشــان و رفقا دســت و پا کنند و هم 
نهادهــای انتخابــی را دور بزنند یا از کارآیی 
بیندازند.بــه بیان دیگر بــا جماعتی رو به رو 
هستیم که نه تنها اصرار دارند اوهام خودشان 
را به جای فهم سیاسی قالب و غالب کنند و به 
تعبیر مصطفی مهرآیین دیدگاه هایشان دیگر 
فهم پذیر نیست بلکه از وهم گذشته به وهن 
رسیده اند. به وهن نهادهای انتخابی و خواست 
اکثریــت مردم و اصرار دارنــد مدام به مردم 
تحمیل کنند و ایرانیان را محکوم به زندگی در 
حصارهایی کنند که به عنوان های مختلف دور 

زندگی مردم می کشند. چی بپوشند؟ هر چه 
آنها تصویب کنند! چی ببینند؟ هر فیلم و سریال 
که آنها تأیید کنند! از کدام پیام رســان استفاده 
کنند؟ هر چه آنها فیلتر نکنند! منتها خودشان از 
کجا حقوق بگیرند و از ساکن جنوب شهر به 
برج های بالای شهر منتقل شوند؟ از مالیات 
همان مردمی که نه شعور انتخاب پوشش دارند 
نه نوع پیام رسان نه عقل شان می رسد به کی 
رأی بدهنــد بهتر اســت! قــرار بود مجمع 
تشــخیص جایی باشــد تا هر گاه بین عرف 
)مصوبه مجلس( و شرع ) نظر شورای نگهبان( 
اختلاف پدید آمد بر اساس مصلحت تصمیم 
بگیرد و طبعا مصلحت با نگاه عرفی و معطوف 
بــه اقتضائات زندگــی مــدرن و الزامات 
حکومت داری است و این ابتکار را رهبر فقید 
انقــلاب وقتی به خرج داد که دید اگر قرار بر 
شرعِ صرف باشد احتکار دارو را هم احتکار 
نمی دانند چون در شــرع فقط به نخود و لوبیا 
اشاره شده و کارگر هم از نگاه اینان اجیر است 
و موسیقی و مالیات هم حرام است و الی آخر.

حالا اما در مجمع شــورا روی شورا درست 
کرده اند و آنچه در دولتی به ریاســت منتخب 
مســتقیم مردم تصویب شده و در مجلس به 
رغم استصوابی بودن نمایندگان آن قانون شده  
در مجمــع گیر کرده و یکی از مخالفان همین 
جوان بوده در قالب عنوان رییس مرکز ارزیابی 
و نظارت راهبردی دبیرخانه ....... . فقط  حمل 
عنوان این تشکیلات که لابد دفتر و دستک هم 
دارد بــه یک تریلی نیاز دارد! روایت مهندس 
باهنر  قابل تأمل است: "   8 یا 9 ماه که   از ارجاع 
قانون به مجمع گذشت نظرش را اعلام نکرد 
و این مسأله به بایگانی رفت و دیگر مجمع هم 
حــق اظهارنظر نداشــت در طــول مجلس 
یازدهم. اواخر دولت آقــای روحانی، آقای 
روحانی نامه ای را خدمت رهبری نوشتند که 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام فرصت 
قانونی را از دست داده شما اذن بدهید مجمع 
مجدداً این مسئله را بررسی کند. درخواست 
آقــای روحانی دو چیز بود، یکی اینکه اجازه 
بدهید مجمع رسیدگی کند، دوم اینکه توصیه 
کنیــد  تصویب کند.  مضمــون نامه این بود 

حضرت آقا با بخش اول اش موافقت کردند 
و گفتند مجمع رسیدگی کند و بخش دوم هم 
گفتند که مجمع خودشان اعضای کارشناسی 
هستند، کاربلد هستند و خودشان نظر بدهند 
که چه می شود، چه نمی شود. این آمد و رسید 
به دولــت آقای رئیســی، در این فاصله هم 
مســائلی که اتفــاق افتاد، ایــران رفت جزء 
کشــورهای به اصطلاح در مبادلات تجاری 
رفت در لیســت کشورهای پرخطر و توصیه 
شد به همه کشورهای دنیا، این مسئله هم عدم 
پیوستن ما به همین CFT و پالرمو و تکمیل 
نکردن این قضیه ارتباط داشت، این دو اتفاق 
را رقــم می زند، یــک اتفاق این اســت که 
هزینه های تحریم کننده را کاهش می دهد و 
هزینــه کشــورهایی کــه می خواهند بعضاً 
تحریم هــا را دور بزنند، هزینه آنها را افزایش 
می دهد. یعنی ما الان مثلًا کشور چین، روسیه، 
هنــد و جاهــای دیگر، اینها اگــر بخواهند 
مبادلاتی با ایران داشته باشند، یا بعضی از این 
تحریم های ظالمانه و ضدبشــری امریکا را 
بخواهند دور بزنند یا به اصطلاح یک طوری 
خنثی کنند، آن وقت مســئله FATF دوباره 
می آید و مزاحمت ایجاد می کند نمی توانند این 
کار را کنند. به صورتی که حتی جالب اســت 
که شهروندان ایرانی، ایرانیانی که در کشورهای 
 ،FATF خارجی هستند، با عدم پیوستن ما به
آثار حقوقی اش، حتی اینها حســاب بانکی 
نمی توانند آنجا باز کنند. سفارتخانه های ما در 
بســیاری از کشــورهای دنیا اجازه باز کردن 
حساب یا پس انداز یا جاری، ندارند." یاسر 
جبراییلی در واکنش گفت: "من چند اصلاحیه 
به فرمایشات آقای باهنر بزنم. اولاً فرمودند که 
در دوره آقــای رئیســی ایران وارد لیســت 
کشورهای پرخطر شــد، همان لیست سیاه 
معروف FATF، اینطوری نیست، زمستان 98 
این اتفاق افتاد. حساب بانکی را هم که اشاره 
می کنند به FATF ربطی ندارد، به تحریم ها 
ربــط دارد. اجازه بدهید برســم به اینکه آیا 
مصلحت کشور است، مصلحت ملت ما است 
که بــه این بپیوندند، اگــر مصلحت بود که 
اشــکالی ندارد."  باهنر توضیح داد:  "این که  

اگر FATF منتفی شود یا حل شود، تحریم ها 
اجازه نمی دهد ایرانی در آلمان حساب داشته 
باشد، این خلاف همه حقوق بین المللی است. 
همــه شــهروندهای دنیا در همه کشــورها 
می توانند حساب داشته باشند هیچ ربطی هم 
به تحریم ها ندارد. می خواهم بگویم خلاف 
مســائل حقوقی بین الملــل اینجا صحبت 
نشود."جبرائیلی اما زیر بار نمی رفت و گفت 
شما می خواهید تصمیم بگیرید، من که رأی 
ندارم و محافظه کار خسته از این حجم توهم 
به طعنه افزود: شاید به همین دلایل گفتند شما 
از مجمع بروید. جبرائیلی خود را زا تک و تا 
نینداخــت و گفت:  اگر این بوده که ما افتخار 
می کنیم ولی دلیل آن این نبوده است.  البته او 
نگفت به چی افتخار می کند؟ به این که مصوبه 
دولت و مجلس را در جای دیگر گیر انداخته؟ 
یا این که توهمات این جماعت که از حمایت 
بیش از 15 تا 20 درصد مردم برخوردار نیستند 
حسرت زندگی عادی را بر دل مردم نشانده و 
با افزایش قســمت دلار هــر گونه افزایش 
دستمزد هم بی اثر شده؟ منتها اینها دیگر وهم 
نیست. وهن است. هم وهن انتخابات چون 
رییسان جمهور منتخب مردم را گرفتار اینها 
کرده. هــم وهن مردمی که از بودجه آنان هر 
ســال 24 هزار میلیارد تومان به صدا و سیما 
بودجه می دهند و این سخنان پخش می شود.

طبعا برای خواننده این نوشته این پرسش پیش 
مــی آید که اگر گروه ویژه اقدام مالی یا همان 
اف ای تــی اف برای مقابله با پول شــویی و 
تروریسم است و برای این که منشأ پول ها در 
شــبکه های بین المللی روشــن باشد امثال 
جبراییلی و پایداری و صدا و سیما چرا مخالف 
اند؟ دو دلیل ارایه کرده اند. اولی این که آمریکا 
خواستار پیوستن ایران به آن است و ما وظیفه 
داریم ببینیم آمریکا چه می خواهد و عکس آن 
را عمل کنیم. این را خانم مجری که یار کمکی 
جریان پایداری در گفت و گوهاست هم هی 
می پرسد. از نگاه اینها اگر آمریکا هر چه را که 
امریکا بگوید بد است خوب است و هر چه را 
بگوید خوب است بد است! البته درست همان 
روز مجلس لبنان به گزینه مورد علاقه آمریکا 

برای ریاســت جمهوری رأی داد و ایران هم 
استقبال کرده در حالی که با منطق مجری ما باید 
مخالف باشیم. یا چون آمریکا صدام حسین را 
اعــدام کرده ما نباید خوش حالی می کردیم. 
موارد متعددی بــوده مثل مخالفت آمریکا با 
صــدام و طالبان اولیه و صرب ها که ایران در 
همان راستا موضع گرفته و در مورد مشخص 
افغانستان بعد از سقوط طالبان در سال 1380 
ایران با امریکا همکاری کرد تا نظام سلطنتی 
بازنگردد و این گونه نبوده که همیشه هر موضع 
آمریکا را وارونه کرده باشیم! پس این استدلال 
سســت قابل دفاع نیســت و جان کلام این 
جماعت همان اســت کــه از زبان جبراییلی 
شــنیدیم که گفت:" تصویب پالرمو خواسته 
آمریکا اســت. اگــر بــه FATF بپیوندیم 
فاجعــه ای مثل پیجرهــا در لبنان برای ما رخ 
می دهــد.  FATF از لبنــان خواســت که 
تحقیقات مفصلی درباره حزب الله انجام دهد، 
با رصد روابط مالی هم روابط تجاری کشف 
می شود." ملاحظه می کنید جنس دغدغه دو 
طرف چقدر تفاوت دارد. ماجرا اما فقط وهم 
نیست. وهن است. وهن نهادهای انتخابی به 
گونه ای که رییس جمهور مملکت و دولت او 
کــه از مجلس رأی اعتماد گرفته اند لنگ یک 
مصوبه باشند و کار در مجلس هم رتق و فتق 
نشود و به مجمع تشخیص برود و تازه در این 
نهاد هم به جای صحن ابتدا در جای دیگر گیر 
کند و اگر صدای باهنر هم درآمده به خاطر این 
اســت. اشتباه نشــود! این نوشته در ستایش 
پیوستن به اف ای تی اف یا سرزنش نپیوستن 
به آن نیســت. در این باره اســت که دو نهاد 
انتخابی - دولت و مجلس- که از فیلتر نظارت 
استصوابی شورای نگهبان گذشته اند اجازه و 
اختیار تصمیم اقتصادی مرتبط با زندگی مردم 
را ندارند و در خود مجمع هم شورایی بالای 
دســت ترکیب اصلی یــک مصوبه را عملا 
مسکوت گذاشته بود! با این وضع قانون گذاری 
صدای باهنر هم درمی آید! چون ماجرا فراتر 
از اف ای تی اف اســت که به هر حال خواهیم 
پیوست چون با چین هم با این وضع نمی توان 

ادامه داد.

مناظرۀتلویزیونیباهنروجبراییلیبرسرافایتیاف؛

رادیکالها؛هم»وهم«هم»وهن«!

انتقادرئیسجبههاصلاحاتایرانبهنبودحق
برابردربرگزاریتجمعاتبرایشهروندان

کرباسچیدبیرکلسابقحزبکارگزارانسازندگی:

تعداداحزابزیاداستامانمیتوانندهیچ
کاریانجامدهند

سرویس سیاسی -  رئیس جبهه اصلاحات ایران نسبت به نبود حق برابر 
در برگزاری تجمعات برای همه شــهروندان انتقاد کرد. آذر منصوری رئیس 
جبهه اصلاحات ایران در توئیتی نسبت به تجمع بدون مجوز عده ای در مقابل 
مجلس شورای اســلامی انتقاد کرد. آذر منصوری نوشت: یک تجمع بدون 

مجوز دیگر در تهران برگزار شد! 
 این در حالی اســت که تا کنون هیچ یک از احزاب اصلاح طلب در هیچ 
موردی موفق به اخذ مجوز تجمع از وزارت کشور نشده اند! ضمن آنکه اگر بنا 
بر برگزاری تجمع بدون مجوز قانونی است، این حق باید برای همه شهروندان 
برابر باشد. گفتنی است برگزاری تجمع های بدون مجوز عده ای اندک مسبوق 
به سابقه بوده و پیش از این نیز در اعتراض به رفع فیلترینگ و همچنین به تعویق 

افتادن لایحه حجاب، تجمع هایی بدون مجوز برگزار کرده اند.

ســرویس سیاسی - دبیرکل ســابق حزب کارگزاران سازندگی با بیان 
مشــکلات و محدودیت های قانونی و ساختاری کشور برای فعالیت احزاب 

گفت: تعداد احزاب بسیار زیاد است اما نمی توانند هیچ کاری انجام دهند.
غلامحسین کرباسچی دبیرکل سابق حزب کارگزاران سازندگی در رابطه با 
آثار تعدد و تکثر احزاب در ایران و انفعال برخی از آنها گفت: حاکمیت، احزاب 
را جدی نمی گیرد، حضور آنها به نوعی فُرمالیته است که مردم هم آنها را جدی 
نمی گیرند و قوانین به نحوی است که هیچ حزبی نمی تواند آرای جمعیت کثیری 

از جامعه را در انتخابات به دست آورد. 
وی ادامه داد: ساختار قانونی کشور در مورد احزاب به نحوی تنظیم نشده 
اســت که آنها خاصیت داشته باشند و بر اســاس کارایی که باید داشته باشند، 
مردم عضو احزاب شــوند و بتوانند نقش جدی در تعیین خطوط حکمرانی از 
طریق شــوراهای شهر، مجلس و ریاست جمهوری پیدا کنند. این سیاستمدار 
ایرانی با یادآوری اینکه مهم ترین حزب کشور پس از پیروزی انقلاب که حزب 
جمهوری اسلامی بود، منحل شد، ادامه داد: به هر شکل ساختار به نحوی نیست 
که احزاب بتوانند قدرتی داشته باشند و بر همین مبنا تعداد احزاب بسیار زیاد 
است اما نمی توانند هیچ کاری انجام دهند. کرباسچی در پاسخ به این پرسشی که 
آیا اصلاح قانون احزاب راهکار مناسبی برای ارتقای جایگاه احزاب در کشور 
اســت؟ بیان کرد: اگر قانون احزاب اصلاح شود و حکومت نسبت به احزاب 
ملاحظه داشته باشد به نحوی که حکومت ما حزبی شود و احزاب نقش اساسی 
در اداره کشور داشت باشند، آن زمان باید مسئولیت عملکرد خود را نیز بپذیرد و 
اگر اشکالاتی در کار داشتند مسئولیت بر عهده آنها است نه کل حاکمیت؛ اینطور 
مردم اگر از حزبی راضی نبودند آن را تغییر می دهند و به حزب دیگری گرایش 
پیدا می کنند. وی با بیان اینکه حزب سپری برای اداره کشور است، خاطرنشان 
کرد: وقتی حزبی نقش اساسی در کشور داشته باشد، عملکرد آن به خود همان 
حزب مربوط می شود. اما اگر حزب نباشد و همه امور به حکومت مرتبط شود، 
اینطور هر چیزی که گران می شود بر عهده حکومت است و مشکل مردم با اصل 
حکومت پیش می آید و اگر اداره امور صرفاً بر عهده احزاب باشــد مانند دیگر 
کشــورهای دنیا، مردم در صورت نارضایتی، نسبت به انتخاب حزب خود در 
انتخابات تجدید نظر می کنند.  آقای پزشکیان در حد خودش با احزاب جلسه 
می گذارد و این خیلی خوب اســت، ما می دانیم رئیس جمهور چقدر می تواند 
نقش داشته باشد. احزاب در مقام مشورت نظر خود را اعلام می کنند، متأسفانه 
گاهی این جلســات صرفاً به این منتهی می شــود که احزاب گله کنند که چرا 
از حزب ما در اســتانداران مدیران کم منصوب شده است. کرباسچی تصریح 
کرد: حالا شــرایط طوری اســت که هر کســی که در انتخابات پیروز می شود 
می گوید وابسته به هیچ حزبی نیست، این یعنی می گوید که خط و مشی ندارد 
و یا اســتراتژی برای اداره کشــور ندارد و یا به هیچ نوع از مدل های اقتصادی و 

فرهنگی معتقد نیست.

7 سیاسی

اکنون که رابطه حسنه ای بین خواص جامعه )کنشگران سیاسی و حزبی( با دولتمردان برقرار شده، باید پرسید دولت چهاردهم از این نشست و برخاست ها با احزاب و گروه های سیاسی به دنبال چیست؟

دولت وفاق و تقویت احزاب برای کمک به حل مشکلات مردم

سرویس سیاســی -  با به روی 
کارآمــدن دولــتِ وفــاق، احزاب و 
تشــکل های سیاســی جان تــازه ای 
گرفته انــد. آنها که نبض جامعه و رابط 
بین مردم و مسئولان شناخته می شوند 
از اصولگــرا، اصلاح طلــب گرفته تا 
اعتدالی هــا، اعضای خانــه احزاب و 
فراکسیون امید مجلس دهم به پاستور 
دعوت شــدند و رو در رو و چهره به 
چهره با شــخص دوم کشور بحث و 
تبادل نظر کردند. گپ وگفت دولتی ها، 
فقط مختص بــه رئیس جمهور نبود، 
بلکه در روزهای اخیر نیز ســه جریان 
مطرح کشــور راهی میــدان فاطمی 
شــدند و با معاون سیاسی وزیر کشور 

گفت وگو کردند.
به تازگی مســعود پزشکیان در 
ســالن شــهید بهشــتی نهاد ریاست 
جمهوری میزبان دو تشــکل سیاسی 
بود. 11 دی ماه اعضای تشکل صدای 
ملت که با محوریت علی مطهری نایب 
رئیس پیشین مجلس تشکیل شده و در 
ادوار گذشته انتخابات از جمله آوردگاه 
1402 هــم حضوری فعال داشــت با 

رئیس قوه مجریه دیدار کردند.
روایت یک فعال سیاســی 
از دیدار تشــکل صــدای ملت با 

پزشکیان
»پرویــن داداندیــش« که هم در 
شــورای مرکــزی اعتدال و توســعه 
عضویت دارد و هم در انتخابات مجلس 
دوازدهم، عضو فهرست صدای ملت 
بــود و اخیرا هم با حکم وزیر کشــور 
مشاوروزیر و رئیس مرکز امور زنان و 
خانواده وزارت کشور شد، در صفحه 
شــخصی خود در فضــای مجازی 
جزئیاتی از این دیدار منتشــر و اعلام 
کرد: »رئیس جمهور با حوصله و دقت 
بسیار بیش از یک ساعت صحبت های 
12 تن از دوســتان را شنیدند. هر کدام 
از خانم هــا وآقایــان در حوزه هــای 
تخصصی خود پیشنهادات و دغدغه 
هایشــان را بیان کردند. در حوزه های 
تولید، صنعــت، ســلامت، اقتصاد، 
فرهنگ وهنــر، کارو کارگر، فرهنگ 
عمومی، اعتماد مــردم، ناترازی های 
بــرق وگاز، آموزش وپــرورش، رفع 
فیلترینــگ، قانون حجــاب و فضای 
تخریب رئیس جمهــور و دولت وی 
از جملــه برضــرورت انتصاب زنان 
توانمنــد و متخصص در بدنه دولت و 
اســتانداری ها و هدف گذاری دولت 

بــرای ارتقا جایگاه زنان در ســطوح 
تصمیم گیری و اجرایی کشــور تاکید 
شد.« داداندیش نوشت: آقای پزشکیان 
در پاســخ به دغدغه هــای حاضران، 
صادقانه و در کمال خضوع تاکید کردند 
که برنامه هایی وفق جلسات صاحب 
نظران وکارشناسان در دست تدوین و 
تهیه است تا برخی مسائل را حل کرده 

و بخشی از فرآیندها را اصلاح کنیم.
ایــن عضو صدای ملت به نقل از 
رئیس جمهور اظهار کرد که در عرصه 
آموزش و پــرورش به صورت جدی 
پیگیر هســتیم تا مدارسی که بدان نیاز 
است ساخته شــود؛ »آموزش« نیاز به 
بازنگــری و تغییر دارد. ان شــاءالله با 
حمایــت مردم و با برنامه ریزی تلاش 
خواهیــم کرد که وضعیــت فعلی رو 
به جلو دســتخوش تغییر شــده و از 
ملت عزیزمان به شــرح اینکه »ملت 
خوبــی داریم که ما را تحمل می کنند« 
تجلیــل کردند.15 دی نوبت به حزب 
اتحــاد ملت از تشــکل های فعال در 
جریــان اصلاحات که دبیرکل آن)آذر 
منصوری (رئیــس جبهه اصلاحات 
ایران است رســید تا با رئیس جمهور 
دیدار کنند. پزشــکیان بــه اتحادی ها 
گفت که دولت بــه صورت هم زمان 
برای معیشت، آموزش و سلامت مردم 
به عنوان ســه اولویت اساسی کشور 
در حال برنامه ریزی و اقدام اســت. در 
بخش معیشت، صیانت از سفره مردم و 
حمایت از اقشار آسیب پذیر، در بخش 
آموزش محرومیت زدایی از فضاهای 
آموزشــی و تغییر کلی در شــیوه های 
آمــوزش با هدف رفــع تبعیض و در 

بخش سلامت ارائه خدمات با کیفیت 
و ارزان، با تمرکز بر افراد کم برخوردار با 
بهره گیری از ظرفیت دانشگاه ها در حال 
انجام است. وی تغییر در اولویت های 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در دولت 
چهاردهم را ثمره رویکرد وفاق محور 
دولــت دانســت و تاکید کــرد: »ما با 
گفت وگو و تفاهم توانستیم پرداختن به 
سه موضوع خانواده، آموزش و پرورش 
و دانشــگاه به عنوان اجــزای اصلی 
جامعه را به عنوان ســه اولویت اصلی 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگی قرار 
دهیم و پرداختن به مسایل فاقد اولویت 
یا غیر مرتبط با وظایف این شــورا را از 
دستور کار خارج کنیم.«آنچه مشخص 
است، رئیس جمهور حسابی پای کار 
احزاب آمده و همچنان نشست هایش 
را بــا فعالان حزبی ادامــه می دهد، از 
سوی دیگر معاون اول او نیز دیدارهای 
جداگانــه ای با اصلاحاتی ها داشــت 
از این رو سیاســیون دیگر نمی توانند 
ادعا کنند، درهای پاستور به روی آنها 
بسته اســت. ضمن آنکه دوره کنونی، 
دوره تقویت احزاب اســت. این شاه 
بیت ســخنان »علی زینی وند« معاون 
سیاسی وزیر کشور پس از دیدارش با 
دبیــران کل احزاب اصلاح طلب بود.

او کــه از 15 تا 17 دی به ترتیب میزبان 
اصلاح طلبــان، اصولگرایان و اعتدال 
گرایان در سالن پیامبر اعظم)ص( واقع 
در ســاختمان فاطمی بود ،می گوید: 
ما علاقمند هســتیم از تــوان احزاب 
و نخبگان حزبی مشــورت بگیریم و 
از این نظرات در اداره و پیشــبرد امور 
کشور نهایت اســتفاده را کنیم.احمد 

شریف دبیرکل حزب همبستگی دانش 
آموختگان ایران درباره جلســه فعالان 
حزبی با معاون سیاســی وزیر کشور 
نیز گفت: جلســه هم اندیشی احزاب 
اصلاح طلب با معاون سیاســی وزیر 
کشــور بود که نظرات و دیدگاه های 
احزاب درباره مسائل مختلف و فضای 
سیاسی کشــور مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. وی با مفید خواندن جلسه 
هم اندیشــی با معاون سیاســی وزیر 
کشور،تاکید کرد: اغلب موارد از طرف 
دبیران کل احزاب مطرح شــد و زینی 
ونــد به عنوان متولــی در اداره فضای 
سیاسی کشور به صحبت های دوستان 
با حوصله گوش دادند. این جلسات با 
احزاب مستقل اعتدالگرا و اصولگرا هم 
برگزار شد. دبیرکل حزب همبستگی 
دانش آموختگان ایران براین باور است 
که تکرار این جلسات باعث می شود 
که درمــورد افکار و نظرات حاکمیتی 
که متولی آن وزارت کشــور اســت با 
احزاب که یک نوع واسطه بین جامعه 
و حاکمیت هستند همگرایی بیشتری 
صورت بگیرد. سیدحســن رسولی از 
اعضای بنیاد امیــد ایرانیان هم درباره 
نحوه رابطه دولت چهاردهم با فعالان 
حزبی می گویــد:در مجموع عارف و 
پزشــکیان تا جایی که ما اصلاح طلبان 
مطلع هستیم هر نوع تقاضای ملاقاتی که 
با ایشان شده چه از سوی اصلاح طلبان، 
چه از سوی حزب مؤتلفه و چه جبهه 
پایــداری را در کمتریــن زمان ممکن 
پاسخ داده اند. وی با بیان اینکه »معتقدم 
در عین نقصی که وجود دارد رویکرد 
آقای پزشکیان و آقای عارف صرفنظر 

از نقشی که بیان کردم، به گونه ای است 
کــه می توان ادعا کــرد امروز روابط و 
مناســبات خوبی میان سامانه حزبی 
کشــور با دولت برقرار است«، گفت: 
من شــخصا امیدوار هستم که متولیان 
احزاب کشور با متقاعد کردن وزارت 
کشــور و سایر بخش های حاکمیتی و 
مجلس کمک کنند شرایطی را به وجود 
بیاورند که از این تعداد چندصد حزب 
در کشــور کاسته شود. دو یا سه حزب 
فراگیر داشــته باشیم و من فکر می کنم 
در این صورت اســت که این کمیت 
کمتر، خواهد توانســت با اثربخشی و 
کارآمدی بیشتر نقصی که عرض کردم 

را برطرف کند.
عضو جبهــه اصلاحات تصریح 
کــرد: به اعتقــاد من اکنــون روابط و 
مناسبات دولت در حد قابل قبولی است 
احزاب و جناح های سیاسی نمی توانند 
مدعی شــوند که گوش شنوایی برای 
شنیدن صدای مخاطبین وجود ندارد 
ضمن اینکه این نشست و برخاست ها 

به تناوب ادامه خواهد داشت.
اکنــون که رابطه حســنه ای بین 
خواص جامعه )کنشــگران سیاسی و 
حزبی( با دولتمردان برقرار شده، باید 
پرسید دولت چهاردهم از این نشست 

و برخاست ها به دنبال چیست؟
پل ارتباطی سه گانه

»نورالدین آهی« مشاور احزاب و 
تشکل های رئیس جمهور به این پرسش 
پاسخ داد و در گفت وگویی گفت: من 
و تیمی که قرار است در حوزه احزاب 
و تشــکل ها فعالیت کنیم، پل ارتباطی 
میان مردم، احزاب و دولت هســتیم. 
صرفاً رابطه میان احزاب و شــخص 
رئیس جمهور نیستیم بلکه رابط آنها با 
کابینه ایم. بدون کم و کاســت نظر آنها 
را منتقل می کنیم.تقویت گفتمان سازی 
مشترک از دیگر ماموریت هایی است 
که بر عهده گذاشته شده، رئیس جمهور 
در حکــم مــن آورده اســت دیدار با 
صاحب نظران، تعمیق وفاق و ترویج 
عقلانیت سیاسی از دیگر مواردی است 
که بر عهده من گذاشــته شده است. ما 
باید تقویت گفتمان ســازی مشترک 
داشــته باشــیم و نمی دانم نام آن را در 
آینده چه می گذاریم، دوستان اصولگرا 
و اصلاح طلــب و دیگر گرایش های 
سیاسی باید بنشینند و گفتمان سازی 
مشترک برای حل مسائل سخت ارائه 
دهیم. وی اظهار کرد: لازم است برای 

شناخت دقیق از مطالبات مردم، احزاب 
و تشــکل ها به ما کمک کنند تا ببینیم 
مطالبات و مسائل اصلی مردم چیست، 
برای حل آنها اولویت بندی انجام دهیم. 
زیرا مــردم از ما و احزاب انتظار دارند 
که مطالبات حقیقی شــان را پیگیری 
کنیم. یکی از مهم ترین کارهایی که باید 
انجام دهیم ارتقــای نقش احزاب در 
تصمیم گیری هاست. اگر می خواهیم 
تصمیمی در دولت گرفته شــود، باید 
ببینیم احزاب چه نگاهی نسبت به این 

تصمیم دارند.
مشاور رئیس جمهور به این نکته 
نیز پرداخت که تشکیل کارگروه های 
تخصصی برای احزاب و تشــکل ها 
یکــی از وظایــف اصلی ما اســت تا 
زمینه حضور احــزاب و جریان های 
فکری گوناگون فراهم شــود.تقویت 
نقش خانه احزاب از دیگر برنامه های 
ما اســت که فکر می کنم با آمدن آقای 
کمالی -به عنوان رئیس دوره ای خانه 

احزاب- این موضوع قوت می گیرد.
دولت وفاق و تقویت احزاب 

برای کمک به حل مشکلات مردم
احزاب و تشکل های سیاسی در 
عصرِ وفاق به عنوان مشــاوران دولت 
شناخته می شوند و رئیس دولت هم با 
دیدارهای پی درپی که با فعالان حزبی  
ترتیب می دهد ثابت کرده فقط شــعار 
اســتفاده از نظر کارشناسان و خبرگان 
سیاســی را نمی دهد بلکــه در عمل 
پای صحبت هــا و انتقادهای آنها ـ با 
سلایق مختلف ـ می نشیند، از این رو 
دورنمای ترسیم شده حاکی از آن است 
که رئیس دستگاه اجرا گام های خوبی 
را برای تحقق وفاق برداشــته اســت، 
این مطلــب را »محمد صادق جوادی 
حصار« سخنگوی حزب اعتماد ملی 
می گوید و تاکید می کند که پزشــکیان 
در راستای وفاق ملی مسیر بسیار خوبی 
را در پیــش گرفته  و گام های مثبتی هم 
برداشته  است. اگر همه لوازم تحقق این 
اراده فراهم شــود و دیگران هم در این 
انگیزه با ایشان هم آوایی و همراهی کنند 

به نتایج مطلوبی دست خواهیم یافت.
از این رو انتظار می رود احزاب و 
سیاســیون هم با پاسخ به این پرسمان 
که اداره کشور چگونه است؟ به دولت 
چهاردهــم در پیشــبرد امــور و حل 
مشــکلات برای توســعه و پیشرفت 
کشــور کمک کننــد. »این گوی و این 

میدان«
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